
Iskra l i H f l
i n k

GLASILO DELOVNEGA KOLEKTIVA ZP ISKRA KRANJ O  ŠT. 12 «  LETO X ®  27. MAREC 1971

Smernice poslovne politike 
Združenega podjetja v letu 1971

Nedvomno bo položaj v 
tam letu precej zamotan, 
kajti na gospodarska gibanja 
bo delovala vrsta faktorjev, 
od katerih so nam danes, na 
začetku leta, mnogi še močno 
neznani. N ajprej je  to  slučaj 
z rastjo proizvodnje, za kate
ro obstajajo različne progno
ze. Lani je  prišlo v našem 
gospodarstvu do um irjanja, 
vendar pa smo bili v zadnjih 
dveh mesecih priče ponovne
ga oživljanja, kar je  vzpod
budilo nekatere prognozerje, 
da računajo vsaj v prvem 
letošnjem polletju s ponov
nim porastom proizvodnje.

Za to govore tudi druge 
ugodne okoliščine, na prim er 
zelo dobra preskrbljenost z 
reprodukcijskim  materialom.

Po drugi strani pa je  tu  
nekaj dejstev, ki m orajo de
lovati v obratni smeri, to je  
k  zm anjševanju rasti proiz
vodnje. Leto 1971 je  nam reč 
leto velikih sprememb v si
stemu. Po ekonomski logiki 
pa reagira gospodarstvo na 
tak e  intervencije (pa tudi 
najugodnejše) sprva z dolo
čeno rezervo, previdnostjo 
in  pričakovanjem . To bi bil 
en  objektivni faktor. Druge
ga moramo videti v tem , da so

Volitve v organe 
upravljanja 21. aprila

V združenem podjetju  
Iskra še ni bil sprejet novi 
statut, ki med drugim u reja  
tudi način volitev v delavski 
svet ZP, zato bodo letošnje 
volitve v ta najvišji samo
upravni organ ZP, določene 
za 21. april 1971, potekale še 
po predpisih Temeljnega za
kona in republiškega zakona 
o volitvah v delavske svete 
m druge organe upravljanja 
ter po dosedaj veljavnem sta
tutu ZP.

V ZP Iskra in šolskem  cen
tru je skupno 16.329 volilcev, 
zato naj bi upoštevajoč čl. 43 
veljavnega sta tu ta  ZP, delav
ski svet ZP osvojil predlog, 
naj bi novi delavski svet štel 
skupno 53 članov, pri čemer 
|>i na vsakih 324 zaposlenih 
^volili po 1 člana s tem, da 
bi v DS vsaka delovna enota 
imela po 1 mandad.

Letos poteče 26 dosedanjim 
članom DS ZP mandat, zato 
je na njihovo m esto treba iz
voliti druge člane, v tovarni 
•Elektromotorji« pa bo treba 
•zvoliti novega člana zaradi 
°®ioda njihovega doseda
njega predstavnika v drugo 
delovno organizacijo.

Tako bi 21. aprila t. I. volili 
fkupno 27 novih članov do- 
wskega sveta ZP po nasled- 
ntem ključu:

Com m erce
ZZA
Elektrom otorji * V

Skupaj 27 članov

^ektromehanika
«omeni i
Aparati
Avtoeloktrika
A vtom atika
«ektronika

10 članov 
4 
2 
3 
3 
1

Osvojen naj bi bil nadalje 
predlog, naj bi letos volili teh 
27 novih članov DS za dobo 
enega leta tako, da bi 1. 1972, 
ko bo potekla m andatna do
ba 1. 1970 in letos izvoljenim 
članom DS, volili celotni novi 
delavski svet ZP. _

V delovnih enotah, k jer 
bodo letos volili nove-člane 
DS ZP, bodo predhodno-skli
cali zbore delovnih ljudi, na 
katerih bodo predlagali kan
didate za članstvo v DS. Ti 
zbori m orajo biti opravljeni 
najkasneje do 8. aprila- t. 1.

Delavski svet združenega 
podjetja  Isk ra  naj bi hk ra ti 
tudi priporočil vsem delovnim 
organizacijam združenega 
podjetja  Iskra, naj bi. za 
21. april t. L razpisale in 
opravile tudi volitve v svoje 
organe upravljanja, prav ta 
ko samo za m andatno dobo 
enega lota. Tako bi L 1972 
opravili volitve v celoti no
vih organov upravljanja tudi 
v  delovnih organizacijah ZP, 
kot v DS ZP, po ustreznih 
predpisih novega sta tu ta  
združenega podjetja  Iskra 
K ranj.

O tem  so bile delovne or
ganizacije v sestavu združe
nega podjetja Isk ra  predhod
no že obveščene, da lahko 
ustrezno vse pripravijo za 
pravilen potek volitev.

stabilizacijski ukrepi po svoji 
naravi nujno restriktivni in 
da brezpogojno zm anjšujejo 
konjunkturo. Odločenost, da 
se porabi le toliko, kolikor 
je  zasluženo, mora take po
sledice tudi objektivno izzva
ti. Med pomembnejše faktor
je, ki bodo določali sm er 
letošnjemu razvoju, sodi tudi 
predvideno bistveno zmanj
šanje deficita državne plačil
ne bilance (iz 370 na 100 miiij. 
$), kar posredno pomeni 
znatno nižja devizna sredstva 
od lanskih.

Upoštevajoč vse to, predvi
deva uradna prognoza za 
našo državo le blago stopnjo 
rasti. Ta stopnja (5—5,5%) 
je  skoraj za polovico nižja 
od lanske (9,1), vendar za 
svetovne prilike še vedno so
razm erno občutna. Razumlji
vo je, da sc je  moral tem sploš
nim težnjah prilagoditi tudi 
plan Združ. podjetja ISKRA, 
ki je  zato postavljen v precej 
ožji okvir, kot ga je imela 
lanska realizacija. Zanimivo 
je, da se je letošnja (planira
na) stopnja rasti proizvodnje 
našega podjetja znižala glede 
na lansko za toliko, kot se je  
znižala poprečno v vsej drža
vi, to je  za polovico (od 28 
na 14 %). Vsekakor pa je

(Dalje na 3. strani)

Ljubljana bo dobila najmoder
nejšo tranzitno in mednarodno 
telefonsko centralo

Glavni d irektor združenega podjetja za PTT Slovenije Jožo 
Gerbec in glavni direktor Iskra Commerce Metod R otar sta 
v petek, 19. marca, podpisala pogodbo, po kateri bo Iskra 
dobavila in do konca 1. 1974 m ontirala v Ljubljani najsodob
nejšo tranzitno in mednarodno telefonsko centralo z elektron
skim računalnikom. To centralo bo po licenci znane belgijske 
firme Bell Telephone MFCo izdelala kranjska »Elektromeha- 
nika« in sodi v okvir sedemeletnega načrta razvoja telefon
skega omrežja Jugoslavije. Ko jo  bodo montirali in izročili 
prom etu bodo njene zmogljivosti trik ra t večje od zmogljivosti 
sedanjega ljubljanskega telefonskega omrežja, omogočala pa 

•bo  tudi 216 telefonskih zvez s tujino.
Nova telefonska centrala bo stala okrog 70 milijonov novih 

dinarjev, medtem ko bo za zgradbo, v kateri bo nova 
centrala montirana, naročnik investiral še nadaljnjih 40 mi
lijonov dinarjev. Naročilo te najm odernejše telefonsko 
centrale pomeni novo afirm acijo za Iskro, «aj je  mednarodna 
licitacijska komisija med številnimi ponudbami izbrala 
najugodnejšo — Iskrino.

Na sliki: Glavni d irektor združenega podjetja za PTT 
Slovenije Jože Gerbec in glavni d irektor Iskra  Commerce 
Metod R otar podpisujeta omenjeno pogodbo.

V sklopu akcij, ki so potrebne za uspešno organizacijo 4. svetovnega kongresa in razstave 
računalniške tehnike IFIP71 — je pripravil odbor za inform iranje v L jubljani obisk no
vinarjev raznih strokovnih in poljudnih časopisov. V program  je vključen ogled vseh za 
kongres in razstava IFIP pomembnih kapacitet te r pogovori s  političnimi, gospodarskimi 
in strokovnimi osebnostmi. Tako je  v torek, 23. marca, obiskalo Iskro 6 inozemskih novi
narjev iz Finske, Madžarske, Avstrije, Švice, Ita lije  in  Poljske, ki sta jih  sprejela dipl. inž. 
Herman Vidmar in dipl. inž. Mitja Klopčič, jim  tolmačila organizacijo in pomen Iskre 
te r odgovarjala na razna vprašanja. Novinarji so si ogledali tudi tovarno v Kranju, najbolj 
pa jih  je  zanimal elektronski računski center



R azgovSJBP^S^rjem  tovarne elementov za elektroniko

Prizadevati si bomo doseči čim
■ s  ■ n B ■ ■ ■

višjo proizvodno realizacijo
Glede na to, da se je  skladno z upadanjem  povpra

ševanja po elementih za elektroniko v svetu naša to
varna elementov za elektroniko znašla v dokaj težav
nem  položaju, smo naprosili njenega d irektorja, dipl. 
ing. V ladim irja Klavsa, naj nam odgovori na nekatera 
vprašanja v zvezi z lanskim poslovanjem in s predvi
devanji za letošnje leto, kakor tudi v zvezi z nakupom 
angleške firm e Guest International Ltd.

Kako ocenjujete poslova
nje tovarne elem entov za 
elektroniko  v preteklem  po
slovnem letu?

Glede na to, da ste izvle
ček iz poslovnega poročila o 
lanskoletnem poslovanju do
volj obširno priobčili v zad
n ji številki glasila »Iskra«, 
b i se omejil zgolj na komen
ta r  in ne na konkretne šte
vilke. Naš lanski poslovni 
rezultat kljub vsemu ocenju
jem  kot sorazmerno dober, 
vendar pa bi lahko bil še 
občutno boljši, če ne bi pri
šlo do izredne krize na za
hodnem tržišču, ki nas je  
prizadela zlasti v tem, da so 
se v tem obdobju zelo 
močno znižala naročila. Ta 
kriza se je  začela v elektron
ski industriji ZDA in se je 
prenesla tudi na evropsko 
tržišče. Ker pa je  vsaj prva 
polovica leta bila za nas 
norm alna, je  bil poslovni re
zultat še zadovoljiv. Toda 
proti koncu leta nas je  pa 
prizadela še naša domača 
gospodarska reform a s prvi
mi stabilizacijskimi ukrepi, 
oz. zmanjševanje kreditnih 
možnosti, depoziti za uvoz 
reprodukcijskega m ateriala 
in ostali ukrepi, kar je  se
veda izzvalo nove probleme 
in  m otnje v naši proizvodnji.

Splošna nelikvidnost, tudi 
banke, je  povzročila zastoje 
v realizaciji investicijskega 
plana, iz česar je  sledilo 
znatno podaljšanje rokov pri 
investicijah. Posledice tega se 
jasno prenašajo v letošnje 
poslovno leto.

Ali menite, da se bodo raz
mere letos kaj izboljšale in 
bi vaša tovarna lahko priča
kovala uspešnejše poslovne 
rezultate od lanskih?

Odgovoriti na vaše vpraša
n je  pozitivno bi bilo skoraj 
preveč optimistično. Položaj

na zahodnem tržišču se sicer 
počasi in v določeni meri 
popravlja, naročila zlagoma 
naraščajo, vendar po zatrje
vanju vseh naših partnerjev 
le ne moremo pričakovati, 
da bi dosegli raven pred 
omenjeno recesijo. Takšen 
položaj nas je  prisilil v to, 
da skušamo v sodelovanju 
z Isk ra  Commerce izpeljati 
v rsto  konkretnih akcij, da bi 
to  stanje izboljšali. Predvsem 
raziskujem o možnosti za ko
operacijske posle s tujim i 
partnerji, prizadevajoč si do
seči stabilnejše in dolgotraj
nejše prodajne možnosti. Ra
zumljivo teh rezultatov ni 
mogoče doseči v kratkem  
času. Morda bi pri tem uspe
li prve otipljive rezultate na 
tem  področju doseči v teku 
pol leta, je  pa to seveda v 
precejšnji meri odvisno tudi 
od razpoloženja drugih part
nerjev in od ostalih poslov
nih pogojev.

Glede na počasno izvajanje 
gospodarske reform e in po
časno sprejem anje reformnih 
ukrepov smo v težkem polo
žaju glede določenih poslov
nih odločitev, ker niso še 
znani vsi pogoji poslovanja. 
Preostane nam zato v večji 
meri iskanje rešitev znotraj 
same tovarne in v racionali
zaciji samega internega po
slovanja. Pri tem je najtežje 
to  da je  najlaže izvajati ra 
cionalizacijo poslovanja prav 
s povečevanjem proizvodnje. 
To pa trenutno zaradi sve
tove recesije in domačih go
spodarskih ukrepov ni mož
no, posebno, ker je  recesija 
prinesla hkrati tudi občutno 
znižanje cen naših izdelkov 
na tu jih  tržiščih.

Omeniti je  vredno tudi to, 
da je  naša tovarna že tako 
vključena v svetovna tržišča, 
da občutimo vsakršno spre
membo na njih, nismo pa 
glede na naš družbeno-eko- 
nomski sistem dovolj elastič
ni in prilagodljivi, da bi brez 
posebnih posledic reagirali 
na vsa ta  nihanja. Naši bo
doči ukrepi in omenjena ko
operacijska sodelovanja, oz.

aranžm aji, bi m orali dati 
ustrezne rešitve teh proble
mov.

Glede na vse našteto v 1. 
1970 nismo uspeli izpolniti 
našega gospodarskega načrta 
v celoti. Le-ta je  predvide
val bistveno povečanje proiz
vodnje nasproti 1. 1969. Go
spodarski plan za 1. 1971 smo 
bazirali le nekoliko više od 
lanskoletne realizacije. Vse
kakor si prizadevamo, da bi 
dosegli čim višjo realizacijo, 
kakšni pa  bodo rezultati teh 
naših prizadevanj pa žal ni 
odvisno v celoti samo od 
nas. Položaj se je  namreč 
v toliko spremenil, da je 
bila v prejšnjih  letih vsa 
naša proizvodnja razprodana 
in z njo vse naše razpoložlji
ve zmogljivosti, katere pa se
daj niso razprodane v celoti.

Kaj bi našim bralcem lahko 
povedali v zvezi s jirm o  
Guest International Limited  
v Vel. Britaniji, o čemer je 
bilo že veliko govora?

Znano je, da je  1. 1965 
angleška zavarovalna druž
ba H arris and Dixon ustano
vila novo firmo Guest In ter
national Limited, katere 
osnovni namen je  bil ta, da 
bi na angleškem tržišču pla
sirala izdelke Iskre. Medtem 
ko je  v letu po ustanovitvi te 
firme znašal njen prom et ko
maj za 10.000 dolarjev pro
meta, se je  vrednost do 1. 1970 
dvignila na okrog milijon 
dolarjev. H itrejši porast 
izvoza naših izdelkov v»Vel. 
Britanijo prek te firme je bil 
oviran z mnogimi pogoji, v 
veliki meri pa tudi z našo 
prepočasno izgradnjo in z več
krat ne povsem ustrezno ka
kovostjo naših izdelkov.

V prvi fazi razvoja imeno
vane firme je bil poudarek 
na plasmanu naših elemen
tov za elektroniko in je  pre
težni del tega izvoza odpadel 
na upore in potenciom etre 
manjši pa na izdelke ostal ih 
tovarn v ZP Iskra. V 1.1970 
se je  ustanovitelj firme odlo
čil glede na ostale svoje po
slovne aranžm aje prenehati 
z aktivnostjo na področju 
elektronike in zato firmo 
Guest International Ltd. pro
dati. Razumljivo je, da je  kot 
prvemu in glavnemu poslov
nemu partnerju  najprej po
nudil nakup firme Iskri. Po 
dolgotrajnih razpravah glav
nih interesentov za plasman 
izdelkov na angleškem tržišču 
je prišlo do sporazuma med 
Iskra Commerce, tovarno ele
mentov za elektroniko in  to
varno kondenzatorjev v Semi
ču, da Iskra imenovano firmo 
odkupi in sicer v naslednjih 
deležih: Isk ra  Commerce 30 %, 
tovarna elementov za elek
troniko 50 % in tovarna kon
denzatorjev v Semiču 20 %.

Pri tem smo predvsem 
stremeli za tem, da b i obdr

žali na zanimivem angleškem 
tržišču že dobro vpeljano 
firmo in tako skušali plas
m an naših elementov tu  še 
povečati. Razlog, da pri od
kupu ni sodelovalo še več 
organizacij ZP Iskra  je  bil 
predvsem tehnični, ker bi 
večji krog organizacij terjal 
tudi veliko več dogovarjanj 
z ostalimi m orebitnim i p art
nerji, ki pa so, kot že rečeno 
bili doslej manj udeleženi v 
prom etu prek te fírme. Seve
da pa ni nobene ovire, da 
tudi druge tovarne v ZP ne 
bi stopile v krog dosedanjih 
lastnikov, če bodo izrazile 
željo in bo razvoj bodočih 
poslov to favoriziral.

Sama procedura prevzema
n ja  takšne inozemske firme 
je seveda dovolj komplicirana 
in je bilo za to potrebno več 
mesecev. Poleg ustreznih 
sklepov DS naštetih  naših 
organizacij so bila potrebna 
tudi soglasja jugoslovanskih 
in angleških oblasti, pri če
m er pa je zanimivo, da smo 
naša soglasja prej dosegli 
kot pa z angleške strani.

Vsa stvar je  bila zaključe
na v prvi polovici m arca, ko 
so bile podpisane dokončno 
vse ustrezne listine. Ob tej 
priložnosti se je  prvič sestal 
tudi upravni odbor te naše 
nove firme, v katerem  Iskro 
zastopava Hija Medič iz Iskra 
Commerce in jaz, kot glavni 
d irektor firme pa je  bil ime
novan njen dosedanji direk
to r g. Peter Brown.

Na naslednjem  sestanku 
upravnega odbora, ki bo ju 
nija v L jubljani bomo obde
lali podrobni petletni pro-

gram in določili perspektiva) 
razvojno politiko te Iskrin 
firme v Londonu.

Je pa ta družba^organij 
rana kot družba, katere ust* 
novitveni kapital predstav 
ljajo  delnice in Iskra v nje 
nastopa kot delničar. Venila: 
pa to zaenkrat še ni javej 
delniška družba in njene de! 
niče niso niti v prodaji, citj 
ne notirajo  na borzi. Kafo 
bo s firmo v bodoče in ali 
se bo spremenila v javni 
delniško družbo, je danes še 
prezgodaj govoriti, ker je 
vse odvisno od njenih po. 
slovnih rezultatov ter od 
Iskrinih ambicij in poslovne 
politike na angleškem trži. 
šču. To je pravzaprav Jele 
začetek tovrstne aktivnosti 
Iskre v mednarodnem po 
slovnem prostoru. Nedvom 
no pa je to korak, ki nudi 
zelo široke poslovne možno 
sti v velikem poslovnem cen 
tru , kakršen je  London in je 
v veliki meri odvisno od nas 
samih, kako bomo znali te 
možnosti izkoriščati.

Upamo, da nam boste ko: 
član upravnega odbora te »K- 
še inozemske jirm c tudi kas
neje kdaj kaj povedal o nje
nem poslovanju.

Prav rad in v tistem ob* 
gu, ki bralce »Iskre« morda, 
najbolj zanima, saj sem pre
pričan, da bo ta firma na 
angleškem tržišču tudi v pri
hodnje odigravala tisto vlogi 
ki jo  od nje vsi pričakuje
mo. —C—

O B V E S T IL O
Kadrovska služba tovarne ELEK TR O M E-  

HANIKA KRAN J obvešča člane kolektiva, da 
bodo v naslednjih dneh prejeli »Pomožni po
pisni list« (obrazec PSS-la).

Prejete obrazce ne puščajte v tovarni, tem
več jih  vzemite s seboj in jih hranite doma, ker 
jih bo treba izročiti popisovalcem, ki vas bodo 
obiskali v času popisa prebivalstva od 1. do 
10. aprila 1971.

Elektromehanika Kranj

Kadri - prva skrb
Poslovni odbor kranjske tovarne odobril 197 
štipendij na visokih, višjih, srednjih šolah in 
poklicnih šolah
Na 20. seji je  poslovni odbor na predlog kadrovske 
službe glede na potrebe zaposlitve strokovnih kadrov
— sp re je l nasledn ji sklep:
Odobri se 197 štipendij:
•— 15 na  fak u lte ti za  e lek tro teh n ik o , telekomunikac. 

e lek tro n ik a
— 3 na fakulteti za elektrotehniko, jaki tok
— 15 na fakulteti za strojništvo
— 1 na FNT — fizika
— 5 na ekonomski fakulteti
— 1 na višji šoli za varnost pri delu
— 3 na TSS elektro
— 3 na TSS stro jna
— 1 na TSS kemija
— 2 na ek. srednji šoli
— 2 na srednji adm inistrativni šoli
— 144 na poklicni šoli
— 2 na visoki šoli, ne glede na stroko, za izredno

nadarjene otroke naših delavcev
Odobrijo se naslednje šolnine za izredno šolanje:
— 10 za višjo elektrotehniško šolo
— 10 za višjo tehniško šolo (strojna)
— 10 za višjo ek. komerc. (posl. smer)
— 2 za višjo šolo za org. dela
— 1 za višjo šolo za varnost pri delu .
— 6 za TSS (elektro, šibki tok)
— 4 za TSS (elektro, jak i tok)
— 10 za TSS (strojna)
— 1 za TSS (metalurgija)
— 5 za ekonomsko srednjo šolo
— 5 za srednjo admin. šolo
— 2 za delovodsko šolo (strojna)

za obrat v Lipnici 
Skupaj 66 šolnin.



Smernice poslovne politike
podjetja v letu 1971

Iskra Commerce. Ljubljana

Vrednost lanskega izvoza 
nad 18 milijard S din
Po poročilu izvoznega sektorja IC je bil uspeh lanskoletna 
izvozne dejavnosti odličen, saj smo izvozili za združeno pod
je tje  izdelkov v skupni vrednosti 14,965.507 dolarjev, oziroma 
29 % več, kot pred letom dni. Tudi pri izpolnjevanju izvoznega 
načrta uspeh ni nič m anjši, glede na to, da smo izvozili po 
vrednosti 15 % več, kot smo v začetku leta predvidevali.

Združenega
(Nadaljevanje s 1. strani) 

raven rasti, na kateri nam era
vamo ostati, še vedno daleč 
iznad poprečja v gospodar
stvu, ker smo pač panoga z 
naglim razvojem.^

V tem tako zoženem okvi- 
m, ki smo si ga za letos po
stavili, pa m oram o zavestno 
pospeševati ekspanzijo tiste 
proizvodnje, ki ima za seboj 
zadostno tržišče in, ki bo 
hkrati zagotavljala zadosten 
dohodek, da bodo organizaci
je lahko poravnale svoje ob
veznosti in formirale osnovo 
za razširjeno reprodukcijo.

Se posebej pa moramo raz
vijati tisto proizvodnjo, ki je  
sposobna vzdržati konkuren
co na zunanjih tržiščih kon
vertibilnega valutnega pod
ročja. Strategija vključevanja 
naše proizvodnje v svetovno 
mora biti sestavni del naše 
razvojne politike. Lahko ra
čunamo, da letos domače 
tržišče ne bo več tako abso
lutno atraktivno kot je  bilo 
doslej, ker bo z devalvacijo 
spremenjeni odnos cen med 
izvozom in uvozom deloval v 
obratni smeri.

Ce je predvidena ras t pro
izvodnje v danih razm erah 
sprejemljiva in razumljiva, 
pa ni razumljivo ponovno 
močno povečanje števila za
poslenih. Vselej poudarjam o, 
da moramo zaposlenost ohra
niti v tistih mejah, ki so 
ekonomsko realne. Mislim 
pa, da letos spet odstopamo 
od tega načela. Rast zaposle
nih bi morali dopuščati le za 
izboljševanje kvalifikacijske 
strukture. Sicer pa smo mne
nja, da postaja vprašanje 
kadrov v sedanjih pogojih 
(predvsem zaradi devalvacije 
naše valute, ko preti nevar
nost povečanega odliva de
lovne sile v tujino) še poseb
no občutljivo in da bo treba 
s&cm nagrajevanja izpopol
nil, če bomo hoteli zadržati 
tisti profil kadrov, po kate
rem je doma in zunaj naj
močnejše povpraševanje. Na
si sistemi nagrajevanja nosijo 
v sebi še elemente iznenače- 
vania. kar je  treba spremeni
ti tako, da bosta prišla bolj 
no izraza kvaliteta dela in 
Produktivnost. Pri tem pa 
^'eda ne smemo stopiti iz 
okvira, ki ga postavlja ta  
Plan z delilnim razmerjem.
, Naša zunanjetrgovinska de
javnost doslej najbrž še ni 
obstala tako odločilne vloge, 
*°t jo bo letos. Radikalno 
m0ra spremeniti sedanji od- 
Pos med uvozom in izvozom. 
Naše podjetje je  namreč prav 
Sede tega odnosa vodilo v 
w‘aiji preteklosti precej po- 
Sanno politiko (če jo  tako 
sPloh moremo imenovati). V 
^talizah posflovanja zjdruže- 
P t̂a podjetja smo zadnji dve 
',mno glasneje opozarjali na 
a Pojav in svarili pred po- 
"dicami take politike. Na
daljevanje po tej poti bi nam 

egniio zaradi devalvacije 
“ko podražiti proizvodnjo, 
!“  "i klila rentabilnost močno 
_zP°dkopana. Po drugi plati 
™ moramo sedaj izboljšane

pogoja izvoza v maksimalni 
m eri izkoristiti za njegovo 
ekspanzijo, č e  kdaj, potem  
je  letos dana izvozu vloga 
učinkovitega regulatorja ob
sega proizvodnje. N otranji 
pogoji ustvarjajo  torej za 
izvoz ugodno klimo, če  pa 
izhajam o iz zunanjih fak
torjev, iz razm er na medna
rodnem trgu, potem  nam 
letos ostaja za optimizem 
m anj prostora. Kakorkoli že, 
zdaj dileme ni več in  nam  je  
jasno, da je  naša perspektiva 
v izvozu in v mednarodnem 
sodelovanju nasploh.

Glavni problem gospodar
stva se bo letos najbrž  pre
m aknil na področje cen. 
Obseg njihove rasti bo odlo
čilen za razvoj naše ekonomi
ke v naslednjih letih. Zanimiv 
je  nek izračun, da bo deval
vacija v merilu vse države 
neposredno povzročila zviša
n je  cen le za 1 %. Skupaj z 
drugimi fak to rji pa da bo 
prišlo, v celoti vzeto, do 13% 
podražitve. Ali bo šlo preko 
tega, je  odvisno od obnaša
n ja  celotnega gospodarstva in 
od pritiska stihije, tako do
ma kot v tujini. Tajanje 
sedaj zam rznjenih cen bo

Tovarna orodja Ljubljana 
posluje 1 leto pod vodstvom 
začasne uprave, ki prilagaja 
to poslovanje sanacijskemu 
načrtu, izdelanem in spreje
tem dne 6. 2.1970 na zaseda
n ju  DS ZP. Sanacijski načrt 
je  obsegal gospodarski plan 
za leto 1970 in 1971. Predvide
vanja za gospodarski plan 
1970 so bila v glavnem ure
sničena. Podatke iz zaključ
nega računa in prakso poslo
vanja navznoter in navzven 
podjetja v tem letu lahko 
sm atram o za prvo realnejšo 
sliko delovanja takšne tovar
ne, ne samo v ZP Iskra, m ar
več v slovenskem gospodar
skem kompleksu kovinarske 
smeri. Žal je  ta  slika še ved
no močno deform irana za
radi večkratne menjave na
mena ustanovitve in kasneje 
vodenja podjetja. Zadnje ni 
kritika ljudi, ki so se s to
varno orodja tako ali druga
če ukvarjali, marveč odraz 
splošnih sprememb gospo
darjen ja  v ZP. kakor tudi v 
državi.

Sanacijski načrt za 1. 1970 
naj bi pokazal, ali je  obstoj 
takšne tovarne možen. Nje
m u priključena sanacijska 
pogodba je  omogočala ZP, 
da vsak čas ukrepa t . j .  ali 
pripoji tovarno orodja kakš
ni drugi organizaciji v ZP, 
ali pa jo  likvidira. Pripojitev 
tovarne kakšni drugi organi
zaciji ZP bi pomenila rešitev, 
ki je  v tej stroki p ri nas zna-

proces, ki bo tra ja l vse leto. 
V ta  proces se m ora takoj 
vključiti tudi naše podjetje, 
ka jti naša panoga je  bila že 
v  preteklih letih s kontrolo 
cen med najbolj prizadetimi.

Vedeti pa moramo, da v 
spremembi cen ni rešitve oz. 
vsaj ne trajne. Predvsem se 
moramo obrniti k sebi. Raču
najm o z lastno akum ulacijo 
in ne pričakujm o vedno ne
kaj od družbenih prerazdeli
tev in takih zakonskih spre
memb pogojev gospodarjenja, 
ki nosijo s seboj olajšave. Pot 
do stabilizacije in konsolida
cije vodi znotraj organizacij 
in sicer v prizadevanju, da z 
boljšim  poslovanjem, h itre j
šim uvajanjem  sodobnih 
m etod dela m  tehnologije 
poiščemo čimveč notranjih  
rezerv in tako nevtraliziramo 
vpliv prihajajočih podražitev. 
Težišče moramo prenesti na 
učinkovitost gospodarjenja, 
ne pa na kazalnike o rasti 
proizvodnje in podobno, kot 
to  tako radi delamo. Če 
bomo v tem pogledu delno 
uspeli v lotu 1971, potem smo 
storili mnogo.

na, ker je  stalna praksa, da 
im ajo podjetja svoje orod
jarne največ kot obrate, ki 
delajo pod režijskimi pogoji. 
Stroški, ki bi nastali do tega 
trenutka bi bili enaki stro 
škom sanacije. Likvidacija 
tovarne orodja pa predstav
lja še danes najdražjo in 
tudi najm anj sm otrno reši
tev.

že  prvi poslovni meseci, 
predvsem pa polletni obra
čun so pokazali, da je po
slovanje tovarne možno. S 
pravilnim kadrovskim p rije
mom (takojšnje povišanje 
OD) se je  osebje v delavnici 
ustalilo in strokovno do da
nes zelo napredovalo. Uspehi 
že v prvih mesecih so pripo
mogli k temu, da je  danes v 
tovarni že dokaj veliko šte
vilo ljudi z občutkom pripad
nost tovarni. V tovarni je bilo 
uvedeno planiranje, ki so ga 
priporočili v zahodnonemški 
tovarni orodja »Geissler« — 
SEL, s katero pa je tudi ob
stajalo poslovno sodelovanje. 
Omenjena tovarna deluje že 
več kot 10 let po tem siste
mu. Le-ta je  enostaven, pro
žen in razumljiv v taki meri, 
da površni opazovalec, ali pa 
novodošli uslužbenec dobi 
vtis, da takega planiranja 
sploh ni. Sistem je posebno 
prim eren za individualno 
proizvodnja kateri daje na 
enostaven način realno pre
glednost, sicer pa omogoča 
združiti pod enim znakom

Poglavitna odlika lanskolet
nega izvoza pa ni v njegovem 
dokajšnjem  obsegu, marveč 
v njegovi struk turi. K ar tri- 
četrtina vsega izvoza je rom a
la v zahodne države s tako 
imenovanimi konvertibilnimi 
valutami in le nekaj manj 
kot štiri m ilijone dolarjev v 
vzhodne države SEV oziroma 
v države ostalega kliringa, 
kam or sodijo za sedaj šc Tur
čija, Indija idr.

Zanimivo jc, da smo največ 
izdelkov prodali lani v Zvez
no republiko Nemčijo — od
koder smo tudi največ naku
pili reprodukcijskega m ate
riala in surovin — nekaj 
m anj v Italijo  in še m anj v

vso konstrukcijsko, tehnolo
ško, kontrolno, prodajno in 
računovodsko dokumentacijo. 
Skratka, če naročnik med 
izdelavo ali po izdobavi na
vede kakršnokoli željo in 
hkrati sporoči številko, ki je 
na tovarniški tablici vgravi
rana, je  možno v presenetlji
vo kratkem  času dobiti vsak, 
ali vse zgoraj navedene po
datke.

Poudariti je  treba dejstvo, 
da so zgoraj navedene kvali
tete sistem a planiranja omo
gočile začasni upravi, da je 
praktično vodila tovarno, če
prav ni bilo do zadnjega 
četrtle tja  1970 nobenega vo
dilnega uslužbenca. Nismo 
imeli ne računovodje, niti 
vodje proizvodnje, vodje kon
strukcije, vodje priprave dela, 
niti glavnega planerja. Do da
nes pa sta zasedeni le mesti 
računovodje in vodje kon
strukcije — tovarna pa po
sluje vkljub tem u brez večjih 
motenj ob prim erni požrtvo
valnosti posameznih usluž
bencev, ki pa je  seveda ome
jena.

Ni dvoma, da bi prišlo v 
teku poslovnega leta do neka
terih  korekcij v notranjem  
poslovanju, če bi za to  ob
stajal pravočasen računovod
ski t . j .  analitični podatek. 
Ti podatki so se za poslovno 
leto 1970 pojavili šele, ko je 
bilo leto zaključeno. To do
kazuje, da je  začasna uprava

(Dalje na 6. strani)

Nemško dem okratično repu
bliko. Po padajoči vrednosti 
slede tem: Velika B ritanija, 
ZDA, Grčija in Turčija. Izvoz 
v druge države je bil manj 
pomemben.

Mimo teh pozitivnih ugoto
vitev pa ne moremo zatajiti 
tudi negativnih, ki so zavira- 
no vplivali na razširitev iz
vozne dejavnosti, zlasti pri 
naporih, da bi povečali pro
dajni sortim ent.

Težave so zadevale pred
vsem proizvodnjo, ki je  vse
skozi trpela zaradi slabe lik
vidnosti tovarn, delno pa tu
di zaradi uvedbe obveznega 
uvoznega depozita. Nazorno 
po trju je  to dejstvo stanje na
šega uvoza na carinskih skla
diščih npr. na zadnji dan 
lanskega leta, ko smo imeli v 
združenem podjetju  za nekaj 
več kot 20 milijonov ND pol
izdelkov in surovin, za katere 
m orajo organizacije plačevati 
dnevno ležarino, ne m orejo 
pa jih  takoj prevzeti, ker 
jim  prim anjkuje dinarjev za 
carino.

Vzlic omenjenim težavam, 
o katerih predvidevamo, da 
jih  letos nc bo oziroma da 
bodo na tem elju stabilizacij
skih ukrepov ZIS omiljene 
(obvezni uvozni depozit so že 
ukinjeni), smo načrtovali še 
večji izvoz kot lani. Tako naj 
bi izvozili izdelkov proizvod
nih tovarn v vrednosti nekaj 
m anj kot 17 milijonov dolar
jev, skupno z neblagovnim 
izvozom pa celo 19 milijonov. 
Torej 34 % več!

Zanimivo je, da nismo ne 
lani ne letos načrtovali rav
novesja v izvozno-uvozni bi
lanci. Še vedno bo naša 
nabavna organizacija več uvo
zila, kot bo naš izvozni sektor 
izvozil.

Izvoz v prvih dveh mesecih 
letošnjega leta je potekal po 
predvidenem načrtu  in dina
miki, ki ni enaka za vsak 
posamezen mesec leta. V ja 
nuarju  smo izvozili izdelkov 
za 1,171.000 dolarjev, ali 97 4» 
načrtovane vrednosti, v feb
ru arju  pa za 998.000 dolarjev 
ali skoraj 100 %.

Izvozni sektor se potem ta
kem z vsemi močmi prizade
va izpolniti zaupane naloge, 
vendar pa ga močno skrbi 
lastni kadrovski problem.

Zaradi dokajšnje lanskolet
ne fluktuacije, ki je bila po
sledica prem ajhnih OD, ni na 
voljo dovolj ustreznih sode
lavcev, kadrovanje iz drugih 
npr. p rodajnih  sektorjev oz. 
tovarn, ki je  edino norm alno, 
pa žal ostaja še odprto vp ra
šanje. •

(Po Iskra-Commerce)

Peter Grčar, dipl. oec.

» Orodjarna « Ljubljana

Kljub zadovoljivemu izpoljnjevanju 
sanacijskega načrta še vedno problemi



S seje poslovnega 
odbora v kranjski tovarni
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Jubilantke dvajsetletnega dela v tovarni kondenzatorjev v Semiču. Od desne pro ti levi: Ljuba 
Čas, M arija Ogulin, M arija Pečavar, Vera Vidmar, Anica Vidmar in  Jelka Plcelj. Od jubilantk  
na posnetku zaradi bolezenske odsotnosti m anjka le Anica Poljanec

» Kondenzatorji« Semič

Danes in pred dvajsetimi leti
Ce prim erjam o dvajsetletno 

obdobje, kolikor so jubilant
ke v podjetju, potem ni dvo
ma: »Kot noč in dan je  velika 
razlika«. Tovarišice, ki so da
nes na odgovornih delovnih 
mestih, so leta 1951 začele v 
proizvodnji. Takrat je  bilo 
na spisku zaposlenih 10 ljudi, 
danes šteje kolektiv več kot 
700 članov. Pred jubilejem  so 
povedale, kako je  bilo prva 
leta.

Prva se je  zaposlila v tovar
ni kondenzatorjev Anica Vid
m ar, danes preddelavka v na- 
vijalnici. Kmalu za njo so 
prišle ostale: Ljuba Cas. Ma
rija  Ogulin, M arija Pečavar, 
Vera Vidmar in Jelka Picelj. 
Vse so začele kot plašne mla
dinke navijati kondenzator- 
ske svitke po načinu, ki se 
danes zdi smeščn. Z leti so 
dobile prakso, razvijala se je  
tehnologija, tako da danes 
delovnega postopka s teda
njim  ni mogoče prim erjati.

Kaj vse so delavke sm atra
la za svojo delovno dolžnost, 
so takole opisale:

ANICA VIDMAR: — Razen 
tega, da smo delale v proiz
vodnji, smo sm atrale samo 
po sebi umevno kopati jam e 
za sajenje drevja, u re ja ti dvo
rišče, plesti vence za proslave 
itd. že  od vsega začetka je  v 
Semiču tako, da kar je  tre
ba narediti, naredimo mi, 
Iskraši.

JELKA PIC EU : — Pred 
dvajsetimi leti je  bila današ
n ja  Iskra mala delavnica, ni
kom ur pa se ni sanjalo, da 
bo iz nje nastalo tako pod
jetje, kakršno je  danes. Jaz 
sem bila sicer od vsega za
četka dodeljena v pisarno, to
da kadar ni bilo dela, sem 
šla pomagat v proizvodnjo. 
Mladina je držala skupaj in 
naši sestanki so bili vedno 
plodni.

VERA VIDMAR: — Začele 
smo s plačo 22 dinarjev. Ta
krat, ko ni bilo nikjer druge
ga zaslužka, je  veliko pome
nilo, prav tako kot današnjih 
čez 100 dinarjev, kolikor za
služimo. Za ves kraj pomeni 
tovarna jedro  napredka, saj

se je  po njeni zaslugi gradilo 
ceste, trgovine.^ stanovanjske 
bloke, vrtec itd.

MARIJA OGULIN: — Ne 
vem, kaj bi bilo z menoj, če 
ne bi že kot 15-leten otrok 
dobila službe v Iskri. Bila 
sem brez staršev. Tako sem 
si uredila življenje. Podjetje 
mi je  že od vsega začetka po
menilo vse, kakor še danes. 
Kako čudno bi današnja mla
dina pogledala, če bi rekli, 
naj gredo po službi okopavat 
tovarniški vinograd, mi pa 
smo rade volje šli.

MjffclJA PEČAVAR: — Ne 
samo nam, tudi našim otro
kom smo s tovarno omogo
čili lepše življenje. Vsi, kar 
nas je  starejših , se dobro za
vedamo, da bi se še danes pe
hali po njivah, če ne bi bilo 
Iskre. Kako lepo je slišati, 
da je  v našem podjetju  zapo
slenih že veliko otrok tistih 
ljudi, ki so pred dvajsetimi 
leti orali ledino.

LJUBA CAS: — Začela sem 
v proizvodnji, po osmih letih 
delavskega staža pa sem po
stala uslužbenka. Za pisarno 
ni bilo dobiti ustreznih moči, 
zato so take poiskali kar med 
zaposlenimi v podjetju. Naša 
tovarna je naredila v 20 letih 
tak razvoj, da je  tem u težko 
verjeti. Prav tako smo se ču

dili, ko smo pred 8 leti začeli 
izvažati, letos pa bo šlo na 
tuii trg, večinoma na zahod, 
že za 1,500.000 dolarjev naših 
kondenzatorjev. Zdaj vsi tr 
dno verjamemo, da naša pot 
navzgor še ni končana.

RIA BACER

Na 20. seji poslovnega od
bora so navzoči v 1 . točki 
dnevnega reda razpravljali o 
proizvodnji v februarju , ki 
kaže zadovoljivo sliko. Plan 
je  bil dosežen s 118,6 % v 
vrednosti 39,973.167 din.

Glede perspektivnega raz
voja panoge števcev, ki gre v 
sm eri uvajanja elektronskih 
sistemov, se je  odbor strin jal 
s poročilom zadevnega obra
ta  s pripom bo, da je  treba 
vzporedno z razvojem nove 
tehnike poskrbeti za potreb
ne strokovne kadre.

V nadaljevanju seje je po
slovni odbor potrd il program  
proslave ob 25-letnici Iskre, 
katere organizator je  »Elek- 
tromehanika« in  odobril pla
nirane stroške. H krati je  od
bor obravnaval in  načelno 
potrd il plan stroškov- prosla
ve, katere organizator je 
združeno podjetje, k jer se 
stroški delijo na vse organi
zacije. Poslovni odbor je  bil 
m nenja, da so stroški zelo 
visoki, zato je  predlagal, da 
se ponovno pregledajo vse 
predvidene akcije, in da se 
določeni stroški plačajo iz 
sredstev, ki so nam enjena za 
propagando, končni obračun 
pa naj se opravi po dejanskih 
stroških. Poslovni odbor je

zadolžil direktorja, da zadev
ne predloge posreduje odbo
ru za poslovno politiko ZP 
Iskra.

Ker je kadrovska služba Je 
pripravila potrebo po stro
kovnih kadrih, je  poslovni 
odbor o tem razpravljal in 
v celoti sprejel zadevne pred
loge. Iz poročila je razvidno, 
da se odobri vpis v Iskrino 
poklicno šolo 100 učencem, 
sprejm e se 6 vajencev, odobri 
197 štipendij za visoke, višje 
in srednje šole te r  odobri 66 
šolnin za izredno šolanje (po
drobni razpis je objavljen na 
2. strani).

Po predlogu kadrovske služ
be so bile odobrene naslednje 
počitniške prakse: 51 za štu
dente visokih in višjih šol, 
187 za dijake srednjih šol, 56 
za učence poklicnih šol ter 6 
za študente iz tujine. Na po
čitniško delo (julij, avgust) bo 
sprejetih  vsak mesec po 100 
oseb. Prednost imajo otroci 
staršev, ki so zaposleni v 
E lektrom ehaniki in pod po
gojem, da so stari 14 let. Po
slovni odbor je  potrdil tudi 
program  dopolnilnega izobra
ževanja, kam or je  treba vklju
čiti tudi funkcionalno izobra
ževanje strokovnih delavcev.

Skrb za strokovne kadre
Zadnje desetletje se je pro

duktivnost v Iskrini tovarni 
kondenzatorjev Semič močno 
dvignila. K temu so vsekakor 
največ prispevali strokovnja
ki, ki so se v tem  času zapo
slili v tovarni ali pa so bili 
že prej člani tega kolektiva. 
Pred desetimi leti je  imela 
tovarna samo enega inženir
ja, tehnike pa bi lahko pre
šteli na p rste  ene roke. Vod
stvo tovarne je  uvidelo, da 
se bo tovarna lahko hitreje 
razvijala le takrat, če bo ime
la zadostno število strokov
njakov, ki bodo voljni živeti 
in delati v tem kraju. 2e ta
krat je  tovarna štipendirala 
nekaj dijakov in enega inže
nirja, vendar je  bilo to  ob
čutno prem alo, saj je  bilo v 
desetih letih obstoja tovarne, 
od leta 1951 do leta 1961 po
deljenih samo 1 1  štipendij in 
to  šele od leta 1957 dalje.

Leto 1962 pomeni prelomni
co v politiki pridobivanja 
strokovnih kadrov, saj je  bilo 
v tem letu podeljenih 15 šti
pendij, od tega 3 na visokih 
šolah, 7 na srednjih in 5 na 
poklicnih šolah. V naslednjih 
letih je  bilo podeljenih po
prečno po 13 štipendij letno. 
Takšna kadrovska politika se 
je  kmalu odrazila tudi v 
struk tu ri zaposlenih, saj je 
sedaj v tovarni že 16 strokov
njakov z visoko in višjo izo
brazbo te r  40 s srednjo. Res 
je, da je  v prim erjavi s sta
njem  leta 1962 to velik na
predek, vendar tovarna še 
vedno povečuje število štipen
distov. Zdaj jih  ima na višjih 
in visokih šolah 13 rednih in 
6 izrednih, na srednjih šolah 
20, v poklicnih šolah pa 13.

S 1. januarjem  letos so se 
štipendije občutno dvignile 
in znašajo na srednjih  šolah

od 370 do 617 din, na višjih 
in visokih šolah pa od 4TJ do 
936 din. Višina štipendije je 
odvisna od letnika študija in 
učnega uspeha. Za tovarno so 
zanimivi predvsem tehnični 
poklici, zato največ štipendi
ram o na šolah elektro, stroj
ne in kemijske stroke. Šti
pendisti, ki so doma iz Bole 
krajine se skoraj vsi po kon
čanem šolanju zaposlijo v 
tovarni, medtem ko so s šti
pendisti iz drugih predelov 
precejšnje težave, ker le red
ki pridejo po končanem šola
nju  v tovarno. Veliko jih že 
med šolanjem prekine pogod
bo o štipendiji, ker si poišče
jo  štipenditorja bliže domače
m u kraju , zato je tovarna 
zavzela stališče, da štipendira 
predvsem dijake in študente 
iz domačega okoliša, ker ima 
tako zagotovljen dotok stro
kovnega kadra.

Moderno poslopje tovarne kondenzatorjev v Semiču se kar dobro uklaplja v prijetno  naravno okolje



Govorijo jubilanti 2 5 -letnega dela

Franc Cotič - 
prvi fizkulturni 
referent v Iskri

Ob srebrnem  jubileju  in 
ob nenehnem govorjenju 
in pisanju, posebno v zad
njih  letih - o  rekreaciji, bo 
kar prav, da zvemo kako 
je bilo v Iskri po osvobo
ditvi. Zadevno smo stavili 
nekaj vprašanj tov. Fran
cu Cotiču, ki je  bil prvi 
fizkulturni referent v 
kranjski tovarni. Iz razgo
vora povzemamo nasled
nje zanimivosti:

»Ob 25-letnem jubileju  
Iskre je  prav, da se ozre
mo v čas graditve in 
ustvarjanja. Že prva dva 
članka (Stane Abe, Mar
jan  Lavrenčič, dipl. ing.) 
sta vzbudila veliko zani
m anje Iskrašev za prvo 
obdobje zgodovine Iskre, 
ka jti danes si skoraj ni 
moč misliti, da se je  Iskra 
rojevala v tako težkih po
gojih, vendar je  no tran ja  
moč delovnih ljudi prem a
govala zapreke. Volja v 
ljudeh je  bila spontana in 
zavestna, medosebni odno
si pa odkritosrčni in spod
bujajoči. Naša Isk ra  je 
zrasla v velikana, tisto  
spontano zavest pa je  za
meglilo hlastanje pa m ate
rialnih dobrinah, hk ra ti s 
tem pa so se ohlajevali tu 
di medsebojni o d n o si. . .  
Skoda!

Ne bom posegal v po
slovanje in proizvodnjo, 
to so in bodo povedali 
drugi, zdi pa se mi prav, 
da kot pivi fizkulturni re
ferent v Iskri obudim ne
kaj spominov s tega po
dročja.

PRVI IZLET LETA 1946
V jeseni 1946. leta je  bil 

organiziran prvi izlet pod 
vodstvom tov. Rudolfa. 
Načrt: K ranj, dolina Krke, 
Dvor, Črmošnjice (dolina 
je  imela velik pomen v 
NOV; ustanove SNOS in 
Znanstveni institu t), Sta
re žage (delavnice in skla
dišča v času NOB v za
puščenih žagah in mlinih 
Kočevarjev), Bela krajina 
(zibelka partizanstva in je
dro porajajoče se republi
ke Slovenije); vrnitev prek 
Kočevja.

Za prevoz je  bil na raz
polago »bedford«, šofiral 
pa je  tov. Kump. Izlet je  
tra ja l tr i dni in je  lepo 
uspel. Predvsem je  bil za
nimiv ogled partizanskih 
delavnic (Stare žage) k jer 
je  večina udeležencev delo
vala v času NOB.

MNOŽIČNA UDELEŽBA 
NA FIZKULTURNI 
PRIREDITVI LETA 1947 
V KRANJU
Prvi fizkulturni nastop 

je  bil v  dnevih od 22. do 
29. ju lija  1947. leta. Datum 
je  bil določen po sklepu ta
kratnega sindikalnega od
bora ob pomoči drugih 
političnih organizacij ter 
uprave tovarne. Imenova
na je  bila kom isija za iz
vedbo en teden trajajoče
ga tekm ovanja. Na čelu 
je  bila tov. Ina Šušteršič, 
tak ratna tajnica sindikal
nega odbora. Telovadne in 
lahkoatletske nastope sta 
prevzela tov. Eržen in 
Prauhar, organizacijo no
gometa in namiznega teni
sa pa je  pomagala izvesti 
skupina športnikov dru
štva Korotan.

K sodelovanju je  bilo 
povabljenih 10 kranjskih 
kolektivov. Odziv je bil 
razveseljiv: prijavilo se je 
skoraj 1000 tekmoval
cev! . . .  Potrebna je  bila 
izredna organizacija za 
čim boljšo izpeljavo tekm o
vanja, pripravili smo tudi 
odličja oz. plakete, ki jih 
je  lično izdelal graver Bo
go Hladnik, značke pa je 
prevzel v delo tov. Kise) 
s sodelavci.

D okajšnje število članov 
kolektiva je  z zanosom in 
veliko požrtvovalnostjo 
pomagalo pri tej masovni 
prireditvi, odgovorno de
lo pa je  opravila tov. Ina, 
ki se je  z vsem žarom po
svetila tej športni manife
staciji. Tekmovanje je  do
seglo velik uspeh, Iskra pa 
priznan renome tudi na 
fizkultum em  področju.«

ABC

Pripom ba uredništva:
Tov. Franc Cotič se je 

zaposlil v Iskri K ranj v 
m aju 1946. leta. Ko se je  
v Novem mestu zgradila 
Iskrina tovarna usm erni
kov se je  kot takratn i šef 
ekonomske enote »usmer
niki« preselil leta 1962 v 
Novo mesto. Kot vse kaže, 
je  v novomeški tovarni 
edini, ki bo letos prazno
val 25-letni delovni jubilej 
v Iskri, k čemer mu iskre
no čestitamo!

Zanimanje za Iskrine štipendije
Predlogi kadrovske politike 

ZP Iskra, katero je  pripravi
lo in formuliralo org.-kadr. 
Področje ZP so zelo zanimi
vi, posebno bodoče politike 
pritegovanja mladega stro
kovnega kadra srednjih  in 
visokih strokovnih šol z no
vim načinom štipendiranja. 
Propagandnimi akcijami po 
šolah ipd. Pozitivna je  zlasti 
ugotovitev, da bo potrebno 
Po teh kadrih pogledati tudi 
Po drugih republikah, saj 
smo se doslej ozirali zgoljj 
Po »domačem dvorišču«, ki 
Pa je že precej prazno. Ce 
soga E l Niš s Štipendira
nem , nagrajevanjem naj

boljših študentov posamez
nih letnikov fakultet, po 
naših kadrih v našo republi
ko, zakaj ne bi ZP Iskra 
posegala po dobrih kadrih 
v ostale republike. Da vlada 
interes za štipendije in kas
nejšo zaposlitev, tudi izven 
Slovenije, lahko služi nasled
nji primer.

Na iniciativo Šolskega cen
tra  za stro jarstvo i elektro
tehniku iz Zadra, je  Iskra — 
ZZA nudila počitniško prak
so 16 dijakom omenjene šole. 
Dijaki so na praksi pokazali 
zelo dobro strokovno znanje 
in izredno delovno zavest ta
ko, da so m arsikaterega iz

med njih  snubili za delo po 
dokončanem šolanju. Tudi 
dijaki te r vodstvo njihove 
šole so bili z organizacijo in 
izvedbo strokovne prakse ze
lo zadovoljni, saj jim  take 
prakse industrija  v Dalmaciji 
ne more nuditi.

Iz zahvalnega pisma ravna
teljstva šole povzemamo ugo
tovitev, da je začeto sodelo
vanje med om enjeno šolo in 
Iskro  zelo koristno za šolo in 
njihove dijake, v tej zvezi pa 
je  bila tudi sprožena velika 
propaganda za ISKRO in 
njene dejavnosti. Na praksi 
dosežene izkušnje so dijakom

Poslovanje »Elektrome- 
hanike« v Setu 1970
Plan proizvodnje presežen za 10 %  — Najbolj je 
narasla proizvodnja telefonije in rotacijskih strojev 
— Poprečni OD 1127 din ali 17 %  več kot 1.1969 —
Kvalifikacijska struktura 
Preveč nadurnega dela

Osnova za analizo poslova
n ja  tovarne v letu 1970 je 
zaključni račun, ki je  bil do
končan že pred tedni. Nasled
n ja  analiza obsega le glavne 
elemente izpolnitve gospodar
skega plana in prim erjavo z 
letom 1969.

Letni plan proizvodnje smo 
presegli za deset odstotkov, 
m edtem ko je  bil fizični ob
seg proizvodnje po stalnih 
cenah proti letu 1969 večji za 
17 odstotkov. Najbolj je  na
rasla proizvodnja telefonije 
in rotacijskih strojev (ročne
ga orodja). Ostale panoge so 
v skupnem ostale na istem 
obsegu, spremenile pa so 
asortim an proizvodnje glede 
na potrebe trga. K onjunktu
ra  je  zlasti občutna v telefo
niji in rotacijskih strojih, 
veliko pa je  povpraševanje 
tudi po sodobni stikalni teh
niki, trifaznih števcih ipd. 
Proizvodnjo kinoprojektorjev 
opuščamo, kapacitete pa se
daj rabim o za proizvodnjo 
telepisalnikov. Obrat meha
nizmov, poleg interne proiz
vodnje, izdeluje tudi števce 
pogovorov, kar gre dobro v 
prodajo na tujem  trgu. Osta
la proizvodnja je  usm erjena 
za potrebe tovarne (orodje, 
m erilne naprave, vzdrževa
nje).

Zaradi širjen ja  proizvodnje 
navezujemo stike s stalnimi, 
dobrim i kooperanti, ki bi 
dopolnjevali našo proizvodnjo 
tam, k jer so ozke kapacitete 
ali m anjše serije.

V letu 1969 smo pričeli 
pripravljati dopolnitev orga
nizacije tovarne z namenom, 
da se interesi posameznih 
panog proizvodnje vskladijo 
in da nastane trdnejša  pove
zava in poenotenje proizvod
nje, tehnologije, razvoja in 
služb.

Za napredek proizvodnje 
smo poleg lastnih razvojnih 
zmogljivosti sklenili še licenč
no pogodbo z belgijsko firmo 
BELL za uvedbo elektronske 
telefonije po sistem u META- 
CONTA 10 C. Računamo nam-

izven SRS
smerokaz za izboljšanje teo
retičnega in praktičnega po
uka in dela. Vodstvo šole je 
pripravljeno, v kolikor bi 
večje število dijakov prejelo 
štipendijo ZP Iskre, to  sku
pino dijakov pripraviti za 
delo v Iskri po programu, 
katerega bi predlagala ZP 
Iskra sama.

Ravnateljstvo šole bo se
stavilo in posredovalo ZP 
predlog za štipendiranje naj
boljših dijakov njihove šole, 
o čemer naj ZP dobro razmi
sli, kajti dijaki te  šole so 
izredno nadarjeni in m arlji
vi.

R

se relativno slabša —

reč, da bo tudi v telefoniji 
začela prevladovati elektroni
ka. Tako usm eritev podpira 
tudi PTT Jugoslavije.

Glede na širok obseg pro
izvodnje nismo več v stan ju  
planirati proizvodnjo po do
sedanjih metodah, zato smo 
nabavili nove moderne elek
tronske računalnc naprave. 
Te bodo služile tudi za h itrej
šo obdelavo podatkov. Raču
namo, da bi v letu 1971 lahko 
dosegli prve rezultate.

Oskrba z m aterialom  je  bi
la  boljša, če jo ocenimo po 
naraslih zalogah v skladiščih, 
m ateriala v obdelavi in ne- 
prevzetega materiala. Vendar 
je  bilo precej težav pri pre
skrbi z izdelki črne in barvne 
m etalurgije. Razmerje med 
domačo nabavo in uvozom je  
bilo 53:47 in pričakujem o, da 
bo to razm erje šlo naprej v 
prid  domače nabave.

V preteklem letu smo imeli 
5000 zaposlenih oseb ali 60 
več, kot je  bilo določeno z 
gospodarskim planom. Naj
več novih delavcev se je  za
poslilo v telefoniji v K ranju 
in na Blejski Dobravi. V ce
loti so proizvodne enote p re
segle predvideno število za
poslenih, službe in pomožne 
enote pa nim ajo planiranega 
števila zaposlenih. Kvalifika
cijska struk tu ra  zaposlenih 
se relativno slabša, ker spre
jem am o pretežno nekvalifici
rane delavce, medtem ko se 
stanje strokovnih oseb ne 
menja; kolikor jih  vstopi, to
liko jih  tovarno zapusti. Sla
ba stran  tega je tudi to, da 
odhajajo strokovni delavci že 
po nekaj letih dela v tovarni, 
ko si ravno pridobe delovne 
izkušnje.

Tovarna štipendira 106 štu
dentov na visokih in  višjih 
šolah ter 43 na srednjih. Iz
redno se izobražuje 265 članov 
kolektiva, od teh 61 na viso
kih in višjih šolah in 50 na 
srednjih. Kvalifikacijska in 
poklicna struk tu ra  zaposlenih 
se bo zboljšala šele po nekaj 
letih, seveda bomo m orali 
tudi zadržati sedanje število 
strokovnih delavcev, tako z 
nagrajevanjem kot z ustrezno 
zaposlitvijo, odnosi ipd.

Kljub povečanemu številu 
zaposlenih za sedem odstot
kov je  bil efektivni obratoval
n i čas večji le za dva odstot
ka od prejšnjega leta. Razlog: 
več prostih  sobot. V podalj
šanem delovnem času je bilo 
opravljenih prek 200.000 nad
ur, kar pomeni, da je  dnevno 
poprečno 94 delavcev delalo 
še dodatnih osem ur!

Osebne dohodke smo izpla
čevali v m ejah določil gospo
darskega plana in skladno z 
doseženo proizvodnjo. Po
prečni' neto osebni dohodki 
na mesec so bili 1.127 din ali 
17 % več kot leta 1969. Živ
ljenjski stroški so narasli za

(Dalje na 6. strani)



Kljub zadovoljivemu izpolnjevanju 
sanacijskega načrta še vedno problemi

Poslovanje »Elektro- 
mehanike« v letu 1970

(N adaljevanje s 3. strani) 
ukrepala v veliki večini pri
merov pravilno in kar je  naj
bolj važno — realno. Vodilo 
poslovanja, ki je  bilo in osta
ne najbolj zanesljiv merilec 
uspeha je  poslovanje s po
slovnimi partnerji t . j .  s kup
ci.

Kot rečeno, ti podatki — 
več ali manj zanesljivi — so 
sedaj tu  in skupaj s praktič
nim i izkušnjami preteklega 
poslovnega leta tvorijo pod
lago gospodarskega plana za 
leto 1971. Ta predvideva 
vrednost proizvodnje 760 mi
lijonov din, kar je  za 160 
mili j. v< od realizacije v 
letu 197J. Naloga je precej 
zahtevna, ker je  število za
poslenih ostalo isto — novih 
delovnih mest ni na razpola
go, ker je stro jn i park  že 
zaseden. Izdelava gospodar
skega plana samega je pred
stavljala precej težko nalogo, 
ker za to  dejavnost v tej 
obliki pri nas ni vzornika in 
s leni tudi ne prim erjalnih 
podatkov. To zadnje je tudi 
opozorilo začasni upravi in 
združenemu podjetju , da raz
ne pavšalne ideje o poslova
n ju  Tovarne orodja ostajajo  
res samo pavšalne — kar je  
p ri tej dejavnosti nevzdržno. 
Koncepcija vodenja oz. po 
slovanja naj bi bila enaka 
proizvodnji — t . j .  precizna, 
elastična in individualna. Le 
skrajno pedantno delo na 
vseh točkah, k jer je  to  po
trebno, lahko vodi k uspehu 
v tej

Kaj za neko tovarno ali 
proizvodnjo pomeni h itra  
oskrba z ustreznim  in kva
litetnim  orodjem  pokažeta 
dva prim era iz Slovenije. V 
eni izmed slovenskih tovarn, 
ki je  prej naročala svoja 
orodja v inozemstvu in jih  
dobivala po 12-mesečnem ro
ku, je  kazalo že, da bo ta  

- tovarna proivzodn jo  celo opu
stila. Pozneje se je  začela 
sistem atično oskrbovati z 
orodjem  pri nas. Danes na 
osnovi kvalitetnega orodja, ki 
ga je  pri nas dobila bistveno 
prej in le za nekaj desettiso- 
čev N dinarjev, ustvarja  z iz
vozom svojih izdelkov na ino
zemski trg  nekaj milijonov N 
dinarjev dohodka.

Se drug prim er: neka slo
venska tovarna bi m orala ča
kati na dobavo v Nemčiji na
ročenega orodja 12—16 mese
cev. Isto  orodje pa smo ji  
izdelali v tovarni orodja v 
4—5 mesecih in ji  tako za 
orodje, ki nam je  prineslo 
normalen zaslužek, omogočili 
precej h itrejšo  in kvalitetno 
proizvodjo. S svojimi izdelki 
zdaj v celoti zalaga že dve 
renom irani francoski tovarni, 
poskušala pa bo ekspanzijo 
tudi na druga tržišča.

Ta dva prim era sta nekje 
merilo, kaj se z orodjarsko 
dejavnostjo da doseči. Ti 
rezultati pa naj bi bili na 
razpolago predvsem ZP 
ISKRA, t . j .  njenim  organi
zacijam posebej, kadar so 
zaradi svoje proizvodnje v 
stiski. S koncentracijo kapa-

stavljala nerešljivega proble
ma.

Druga koncepcija je  prav
zaprav ista kot prva s tem, 
da je  dolgoročnejša in  na
m enjena Iskrinim  tovarnam  
v ljubljanskem  bazenu.

Tovarne v ljubljanskem  
bazenu naj bi kreditirale 
kom pletiranje tovarne orodja 
samo, hkrati pa  naj bi se 
v tovarni orodja skoncentri
ra la  vsa kovinska dejavnost, 
s katero se m orajo danes 
ukvarjati tovarne v tem ba
zenu vkljub tem u, da je  nji
hova dejavnost elektronika 
t . j .  daleč od kovinskih pro
blemov. Prve izmenjave 
m nenj o tem  kažejo, da ob
staja  za to  precej sim patij. 
Dejstvo je, da se bo treba 
za eno od teh dveh koncep
cij odločiti — pri tem pa je 
ob sedanjih medsebojnih od
nosih v ZP verjetno prva 
privlačnejša in učinkovitejša 
kot pa druga koncepcija.

Začasna uprava bo izdelala 
ustrezen dolgoročni gospo
darski plan, katerega bo — 
zaradi dobavnih rokov stro 
jev treba začeti takoj izva
ja ti. Za to drugo nalogo pa 
je začasna uprava m nenja, 
da je  veliko prim ernejše, da 
jo  izvaja konstituirano vod
stvo firme, k jer bodo odgo
vornosti zato porazdeljene 
tako kot je  v naši državi uza
konjeno.

Predsednik
začasne uprave
Drago Suša, dipl. ing.

(N adaljevanje s 5. strani)
13 %, tako da so realni NOD 
narasli za 4 %. V endar so 
posamezne kategorije zapo
slenih različno občutile raz
m erje m ed porastom  OD in 
življenjskimi stroški. V to 
varni smo imeli še vedno
15,3 % zaposlenih, ki so v iz
rednem  delovnem času preje
mali do 800 din neto osebnih 
dohodkov na mesec. Tej sku
pini so se realni osebni do
hodki znižali. Med temi pa je 
resda veliko število novih 
delavcev, začetnikov.

Stroški proizvodnje so na
rasli za 20 %, kolikor je  več
ja  tudi prodajna vrednost 
proizvodnje. Skupno z oseb
nimi dohodki pa so stroški 
narasli za 22 %, kar pa je  
vplivalo na znižanje ekono
mičnosti. Med letom so se 
povečale cene m ateriala, v 
drugem polletju pa tudi ca
rine. Amortizacija je  bila 
obračunana po novih, višjih 
stopnjah. Visoki pa so tudi 
izredni stroški: odpisi, za
mudne obresti, izvozne razli
ke ipd.

V osnovna sredstva smo 
vložili blizu 10 milijonov 
N din, od tega skoraj polo
vico za IBM računalnike. V 
obratna sredstva je  bilo vlo
ženo več kot potrebno, pred
vsem zaradi nenorm alno več
jih  zalog m ateriala in dodat
nih potreb zaradi sprememb 
asortim ana izdelkov. Zaloge 
m ateriala v skladiščih skuša
mo držati v norm alnih koli
činah tudi s tem, da m aterial

prekom erno izdajamo v pro
izvodnjo ali pa ga ne spreje
mam o sproti v skladišča . . .

Prodaja izdelkov teče v 
glavnem prek organizacije 
ISKRA COMMERCE, kakih 
deset odstotkov proizvodnje 
pa prodajam o neposredno to
varnam  ISKRE in članom 
kolektiva. Plan izvoza smo 
presegli za 40 %, pretežni del 
izvažamo na konvertibilno 
področje: leta 1969 — 68 %, 
leta 1970 — 74 %. Najbolj je 
narasla prodaja  števcev in te
lefonije, pa tudi ročnega 
orodja  in števcev pogovorov. 
Domača p rodaja  je  zaradi po
večanega izvoza relativno niž
ja , stopnje rabatov so ostale 
v glavnem enake, delež raba
tov pa je  povečan od 10,46 na 
11,03%, predvsem zaradi dru
gačnega asortim ana.

Celotni dohodek in delitev 
je  v sorazm erju s planom, 
ostanek dohodka za sklade in 
odplačilo anuitet ter za kritje 
med letom porabljenih sred
stev skupne porabe pa je ob
čutno večji, kot smo priča
kovali. Vendar je  sedanji 
ostanek dohodka daleč pre
m ajhen, da bi lahko vlagali 
znatnejša svoja sredstva za 
razširitev proizvodnje.

Glede na to, da smo s pro
dajnim i cenami vseskozi za
ostajali za splošno stopnjo 
inflacije — ta pa je zviševala 
našo lastno ceno — bo v pri
hodnje poleg notran jih  ukre
pov tudi v sm eri politike cen 
treba ujeti korak s splošnim 
gibanjem.

Rado Kokalj

Aktualne naloge organizacije ZK v kranjski tovarni

Z  z a s e d a n ja  k o n f e r e n c e  ZEC

Preteklo poslovno leto, sku
paj z izkušnjami in tudi kon
tak ti s tovarnam i orodja v 
inozemstvu povedo nedvoum
no, da je  poslovanje in s tem 
obstoj tovarne orod ja  mo
žen.

H krati je  treba tudi pojas
niti, da je  v  tej dejavnosti 
nemogoče pričakovati po
slovne uspehe, ki jih  beleži
jo  tovarne s serijsko proiz
vodnjo v času konjunkture. 
Taki poslovni uspehi so v tej • 
dejavnosti omejeni že s  šte
vilom ljudi in s tem  strojev, 
ki predstavljajo  optimalno 
organizacijo te vrste, širitev  
tovarne orodja predstavlja 
strošek, ki je  v kovinski 
branži po svoji velikosti brez 
prim ere. Vlaganja se vračajo 
počasneje kot v drugih dejav
nostih. Faktor človeka je 
ogromen in v neugodnem tre 
nutku povzroča na eni stra 
ni skrajno slabe rezultate, 
dočim odličnih skoraj da ni, 
kar novi investiciji v stroje 
jem lje njeno ostrino.

To je  samo del dejstev, ki 
jih  je  treba upoštevati pri 
pričakovanjih. Le-ta so spri
čo pestrega strojnega parka 
v tovarni orodja m orda pre
velika. O stati je  torej treba 
realen, oz. se sprijazniti z na
ravo tega dela. Tu se ponuja 
prim erjava, ki daje zelo in
teresantne podatke, t . j .  pred
vsem gre za uspehe kupca, 
ki se sistem atično oskrbuje 
z orodjem  za svojo dejav
nost v tovarni orodja.

citet tovarne orodja je  mož
no v takem  prim eru popol
noma oprem iti proizvodnjo 
take tovarne v kratkem  času.

Razveseljivo je, da se Iskri
ne tovarne v precej večji me
ri poslužujejo tovarne orod
ja  — žal pa še vedno nesiste
matično, kot prej navedeni 
tovarni. Na ta  neurejen način 
so Iskrine tovarne zasedle 
približno 50% vseh kapaci
tet.

Ti prim eri naj pomagajo 
pri razm išljanju o bodočno
sti tovarne orodja, t . j .  o po
slovanju v naslednjih nekaj 
letih. Sami po sebi se ponu
ja ta  dve koncepciji ki sta 
spričo dejstva, da m ora to
varna orodja v letu 1972 
nositi 1,740.000 N din obvezno
sti, istočasno tudi rešitev. 
Prva koncepcija je  kompleti
ranje obstoječih kapacitet 
tako, da se dosedanje razli
ke odpravijo. To je  istočasno 
tudi neznatna razširitev to 
varne — izražena v cca 10 
novih delovnih mestih. Za
časna uprava je  pričela z zbi
ranjem  potrebnih podatkov, 
ki bodo skupaj z gospodar
skim planom 1971 tvorili pod
lago za analizo rentabilnosti. 
Gre za pridobitev ustreznih 
kreditov. To kom pletiranje 
bi pomenilo tudi dokončno 
zasedbo dosedanjih prostorov 
tovarne orodja. Povečane ka
pacitete pa  bi omogočile 
finančno realizacijo, ki bi 
bila tako visoka, da brem ena 
od 1972 naprej ne bi pred-

Naloge članov ZK v seda
njem  obdobju so vzpodbudile 
vodstvo organizacije ZK Elek- 
tromehanike, da je  pripravila 
posebno konferenco, ki je  
razpravljala o teh  problemih.

Konferenci, ki je  bila 23. 
m arca je prisostvoval tudi se
kre tar občinske konference 
ZK tov. Franc Rogelj. Refe
ra t, ki ga je  podal sekretar 
organizacije ZK tov. Stane 
Mihalič, je  obravnaval več 
aktualnih problemov. Uvodo
ma je  poudaril, da se m orajo 
komunisti aktivneje vključiti 
v gospodarska, sam oupravna 
in politična dogajanja v to 
varni in da m oram o člani de
lovne skupnosti predvsem z 
lastnimi močmi izvesti stabi
lizacijske ukrepe v tovarni. 
Omenil je , da kom unisti niso 
zadovoljni z enostavno ugo
tovitvijo, da reform a ni uspe
la in  da so razlogi za neuspeh 
preveč splošni in neprepreč- 
ljivi. Poudaril je , da je  de
lovna skupnost »Elektrome- 
hanika« storila vse, k a r je  bi
lo njena naloga in zato de
lavci upravičeno pričakujejo, 
da se zaostri odgovornost 
proti krivcem za neuspeh.

V referatu je  bilo poudar
jeno, da se je  vodstvo orga
nizacije sestalo 12 k ra t in  na

sejah obravnavalo vsa aktual
na dogajanja te r sprejelo za
ključke, ki so bili nato po
sredovani pristojnim  organom 
upravljanja. Povečana aktiv
nost se je  pokazala tudi pri 
večjem številu članov organi
zacije ZK v organih upravlja
n ja  in vodstvih drugih druž
beno političnih organizacij. 
Premalo pa je  bilo storjenega 
za vključevanje novih članov, 
saj jih  je  bilo v obdobju ene- 
leta sprejetih  samo deset.

Tudi področje izobraževa
nja, kljub večjemu številu 
predavanj, še vedno ni zaži
velo. Predlaga se, da je  več 
pozornosti posvetiti predvsem 
izobraževanju m lajših članov.

Konferenci so bili predlo
ženi tud i problemi poslova
nja tovarne in kadrovske po
litike. Ugotavlja se, da so 
planske obveznosti sicer iz
polnjene. Proizvodnja pa na
rašča predvsem zaradi zapo
slovanja večjega števila ljudi. 
Tovarna stoji pred izredno 
pomembnimi nalogami glede 
na postopen prehod na elek
tronski sistem  telefonskih 
central in zato se m ora po
večati prizadevanje vsakega 
člana delovne skupnosti, če 
hočemo doseči ustrezne re
zultate.

Razvoj tovarne pa bo omo
gočen, če bo tovarna imela 
ljudi, ki bodo sposobni izvr
ševati zahtevne naloge. Z iz
boljšanjem  nagrajevanja se 
je  fluktuacija strokovnih de
lavcev sicer omejila, ne pa 
prenehala. Za proizvodne po
trebe bo potrebno predvsem 
več visokostrokovnih delav
cev za področje razvoja in 
proizvodnje.

Ugotovitve razprave in za
ključke bomo posredovali v 
naslednji številki. — lin

Dopisujte 
v Iskro

Naslov uredništva: Kranj, 

Savska Loka 4. Telefon:

22-221 Int. 333



»Elektromehanika« Kranj

živili v korist celotne tovar
ne in  odnosov v kolektivu.

V nadaljevanju konference 
je  d irektor tovarne Vladimir 
Klavs na široko govoril o go
spodarskih rezultatih tovarne 
elementov, o gospodarjenju 
v letošnjem  letu in perspek
tivi tovarne v naslednjih 
letih. V svojih izvajanjih je  
dal odgovore na vprašanja, 
ki so jih  postavili diskutanti 
pred n jim  in  prikazal polo
žaj tovarne, v kakršnem  se 
le-ta nahaja sedaj v obdobju 
stabilizacije, ko so potrebni 
odločilni ukrepi za prem ago
vanje nastalih, tud i kritičnih 
vprašanj.

Konferenco je pred kon
cem pozdravil tudi zastopnik 
mestnega kom iteja ZK Ljub
ljana H artm an.

Na osnovi razprave je  kon
ferenca sklenila, naj bi delo 
aktiva v bodoče vodil sedem 
članski sekretariat, sestavljen 
iz po dveh članov iz obratov 
»Upori« in »Kondenzatorji« 
te r iz treh članov iz enot v 
Ljubljani, ki naj bi jih  iz
volili na konferencah osnov
nih organizacij. Izmed sed
mih članov sekretariata akti
va pa bi naknadno izvolili 
sekretarja  aktiva ZK tovarne 
za prihodnje obdobje.

— C —

♦ ♦

tt  »Polprevodniki« Trbovlje
ttH Naš proizvodni
II program
♦ ♦
tt  SILICIJEVE MOČNOSTNE DIODE BY26 — BY28 
♦ ♦  . .
♦ ♦  Te diode proizvajam o v tovarni že od vsega začetka.

Povpraševanje po n jih  naglo narašča, kar pomeni, da 
je  kvaliteta zadovoljiva in  da so uporabniki odkrili 
prednosti teh silicijevih diod, ki usm erjajo velike to
kove.

Morda, b i naše bralce zanimalo, kako veliki so ti 
tokovi. N ajm anjše diode BY 26 prenesejo v prevodni 
sm eri do 1,5 A, največja BY 38 pa 120 A. Kakor vidite, 
prvi dve številki p ri oznaki diode BY označujeta 
zgornjo m ejo prevodnega toka. Vsaka dioda pa je  ozna
čena s trem i številkami. T retja  številka pomeni nape
tostni razred (od nekaj V do 1500 V). To pomeni, da 
diode izdelujemo za določen tok, nato pa jih  sortiram o 
v razrede po zapornih napetostih. Diode BY 26 in BY 27 
so izdelane že s hladilnimi rebri, medtem ko je  treba 
druge m ontirati na ustrezna hladilna telesa.

Te diode se redko uporabljajo  samostojno, pogo
steje so vezane v stavke. Usmerniki iz teh diod se 
uporabljajo  v raznovrstne namene. Nizko-napetostni 
močnostni usm erniki so nenadomestljivi v galvaniki. 
Močnostne usm ernike za višje napetosti uporabljajo  
pri električni vleki, v elektromagnetih, v radijskih od
dajnikih, zadnje čase v kombinaciji s tiristo rji v tiri- 
storskih reguliranih usmernikih, ki služijo za polnjenje 
akum ulatorjev, za pogon enosm ernih elektrom otorjev 
itd.

Usmernike iz teh diod odlikuje robustnost, dolga 
življenjska doba in  ekonomičnost.

Alarmne naprave zagotavljajo 
večjo varnost pred požari

Požarna varnost v kranjski 
tovarni in obratih je  bila 
zaradi požarne preventive 
uspešna, saj so v letu 1970 za
beležili v tovarni le en večji 
požar v kalilnici te r 4 začetne 
Požare, ki pa niso povzročili 
škode.

Prejšnja leta so pri uvajal
nih sem inarjih za delavce 
vpeljali tudi predm et »požar
na preventiva«, k jer so bile 
demonstrirane praktične va

je z ročnimi gasilnimi apa
rati.

V posameznih večjih prim e
rih  so čuvaji oz. gasilci takoj 
intervenirali in to  prav na 
osnovi alarm nih naprav, ki 
ob določeni tem peraturi spro
žijo sireno. Gasilci trdijo , da 
bi bile te  naprave potrebne 
tudi v obratu  »Stikala« Kranj 
in obratu  »Umi mehanizmi« 
Lipnica, kar oddelek za var
nost iz leta v  leto planira, 
vendar odmeva ni.

Tov. Pavla Ham je  prišla v tovarno z drugo skupino delavk, januarja  1964. V sedmih letih 
Je prem erila nad stotisoče transistorjev in diod — planarnih, točkastih, plastičnih, močnost
nih diod, mostičkov

KONFERENCA AKTIVA ZVEZE KOMUNISTOV TOVARNE ELEMENTI

Odkrita beseda o preteklem  
delu in problemih
Aktiv ZK je treba pomladiti z novimi člani, pripravljenimi 
delati na tem področju

Po daljšem  prem oru, katerem u so botrovali razni 
opravičljivi vzroki, so se 18. februarja v prostorih  me
stnega kom iteja ZK v Ljubljani zbrali na letno konfe
renco komunisti tovarne elementov, da bi se pogovorili 
o problemih svoje organizacije, njenem dosedanjem in 
bodočem delu te r o  položaju, v katerem  se je  znašla 
tovarna v zadnjem obdobju novih gospodarskih gibanj 
pri nas. Na tem m estu se opravičujem o zaradi zamude 
pri objavi poročila o tej konferenci, do katere je  prišlo 
zgolj iz tehničnih razlogov, zato pa o tej konferenci 
danes obširneje.

Aktiva Zveze komunistov v 
tovarni elementov za elektro
niko šteje danes le 80 članov, 
ker jih je v času med zadnjo 
in današnjo konferenco 14 za
pustilo tovarno. Tako skrom
no število članov je  odraz 
premajhnih prizadevanj or
ganizacije, da bi z mladimi, 
zaslužnimi člani pomladila 
svoje vrste in tako ustvarila 
ugodnejše pogoje za aktivno 
delo. Morda je  tudi dokaj 
nizko število članov eden iz
med vzrokov, da komunisti 
v tovarni in njenih obratih 
v zadnjem času niso bili tako 
aktivni, kot bi m orali biti, 
zlasti še ob problemih, v ka
tere so tovarno potisnili po
goji na trgu in najnovejši 
stabilizacijski ukrepi jugoslo
vanskega gospodarstva.

Po uvodnih besedah, obi
čajnih form alnostih in spre
jetju dokaj obsežnega dnev
nega reda, je  na široko po
ročal o delu aktiva Zveze ko
munistov med dvema konfe
rencama, dolgoletni sekretar 
aktiva Ivan Plut. Poročilo se
kretarja predvsem ugotavlja, 
da je bilo delo aktiva v času 
pred začasno upravo v tovar
ni elementov dosti bolj živah
no kot v zadnjem obdobju, 
kar dokazuje tudi dejstvo, da 
je v prvem letu na izredni 
konferenci tovarniške ZK bilo 
danih organom sam ouprav
ljanja več priporočil, katerih 
pa v glavnem niso bila upo
števana.

Poročilo dosedanjega sekre
tarja aktiva je  odkrito spre
govorilo o pom anjkljivostih 
in neaktivnosti znotraj akti
va, prav tako pa tudi o neka
terih odnosih, ki kažejo m or

da na to, da je  aktiv ZK v 
zadnjem času prem alo čutiti 
ob razpravah o kočljivi proble
m atiki v posameznem obratu 
ali celotni tovarni elementov. 
Poročevalec je  v nekaterih 
pogledih, vsaj kot je  pokazala 
poznejša razprava po njego
vem poročilu, nam erno neka
tere probleme prikazal v še 
kritičnejši luči, da bi tako 
vzpodbudil živahnejšo raz
pravo in po njej učinkovitej
še sklepe o poživitvi aktiv
nosti komunistov v tovarni 
v prihodnjem  obdobju.

Glavna ugotovitev v poro
čilu sekretarja  je  vsekakor 
ta , da je  čutiti prem ajhno 
vlogo ZK, pa tudi sindikata 
in drugih družbeno-političnih 
organizacij v tovarni, kadar 
gre za oblikovanje poslovne 
politike tovarne. Temu je  kri
vo tudi preskrom no sodelo
vanje članov aktiva na sejah 
delavskega sveta, ko teko po
membne razprave in se spre
jem ajo odločilni sklepi. Skrat
ka aktiv Zveze komunistov 
je  včasih prem alo seznanjen 
z določenimi vprašanji pa 
čeprav bi morda tudi s te 
strani lahko pričakovali ko
ristne predloge in priporočila.

Mimo vprašanj kadrov, na
grajevanja v tovarni in ne
katerih drugih, se je  poročilo 
sekretarja  aktiva pomudila 
tudi pri idejno-političnemu 
usposabljanju članstva aktiva 
in pri njegovi aktivnosti. Vse 
preveč je bilo doslej govora 
o družbeno-političnem izobra
ževanju članov ZK, zlasti pa 
tudi strokovnih delavcev. 
Le-ti bi del svojega časa 
kljub strokovnemu angažira
n ju  m orali posvetiti tudi po

litičnemu izobraževanju, še  
bolj kritično pa je  to  da 
člani delovne skupnosti tako 
težko sprejm ejo kako funk
cijo v družbenopolitičnih or
ganizacijah. Pri tem  je zlasti 
kritike vredno to, da je  celo 
med komunisti v tovarni 
precej takih, ki nim ajo ni
kakršne politične funkcije in 
se delu v družbeno-političnih 
organizacijah izmikajo, na
m esto, da bi aktivno sodelo
vali v njih.

Ob koncu je  poročilo kri
tično ocenilo tudi delo samo
upravnega organa, čigar delo
krog bi moral zajem ati prav 
vsa bistvena vprašanja doga
jan j v tovarni, im eti pa bi 
m oral razen tega bolj učin
kovito in odločilno vlogo pri 
izvajanju gospodarske poli
tike tovarne.

Razprava, ki se je  razvila 
po poročilu sekretarja aktiva 
ZK, je  z ene strani pokazala 
soglasje z ugotovitvami v po
ročilu, po drugi pa je  te  ugo
tovitve ocenila kot preveč 
kritične in neutemeljene. Tu 
so se zvrstila razna m nenja 
razpravljalcev, vendar iz teh 
izvajanj lahko posnamemo 
zadovoljivo pobudo. Izkušnje 
namreč kažejo, da so takšne 
konference članov aktiva ZK 
navadno učinkovite, zato bi 
bilo treba, da bi se v prihod
nje komunisti sešli večkrat 
in spregovorili o vseh po
membnih vprašanjih. Morda 
ne bi bilo odveč, če bi se 
aktiv ZK sestal na podobni 
konferenci celo dvakrat v 
letu, saj bi tako lahko vse 
m orebitne slabosti in pro
bleme hitreje odpravili in 
svoje delo vsestransko po



Kakšen objekt za oddih potrebujemo Zaščita družbenega 
premoženjaS tem  vprašanjem  se že 

dalj časa ukvarjajo tako pri 
naši počitniški skupnosti/ v 
sindikatu, med borci in o  
njem  govore naši delavci v 
tovarnah.

Vsi smo si edini, da sta za 
tako število zaposlenih (vštev- 
ši tudi družinske člane) do
m a v Poreču in kamp na Du- 
gem otoku vsaj petk rat pre
m ajhna. Zanim anje zaposle
nih pa je osredotočeno pred
vsem na letovanje na m orju 
in  le malo je takih, ki se od
ločajo za Bled ali Trento.

Torej kje in kakšen naj bo 
prepotreben objekt, za kate
rega bo treba v naših orga
nizacijah nujno najti sred
stva?

Mislim, da je  bistvena od
daljenost bodočega centra od 
naših tovarn. N ajprim ernejša 
bi bila lokacija nekje na ob
m očju zahodne Istre. Zemlji
šče m ora m ejiti na m orje in 
biti velikosti vsaj 50.000 m5, 
važno pa je  tudi, da je  v bli
žini elektrika in voda, saj bi 
velika oddaljenost zelo podra
žila začetno ureditev. Idealno 
bi bilo z gozdom poraščeno 
zemljišče.

V bodočem objektu  bi mo
rala  biti dana možnost za po
stavitev lastnega šotora, la
stne kamp prikolice, v  njem  
bi Iskraš dobil posteljo v vi
kend hišicah ali večjem pa- 
viljonskem objektu. Tudi bi-

K ot smo že poročali, teče 
letošnje sindikalno šahovsko 
prvenstvo Ljubljane z zamu
do. Doslej so bila odigrana 
Sede tr i kola v skupno štirih 
ligah prvenstva.

Ekipa šahistov iz naše to
varne »Aparati«, edina iz 
ISKRE, ki tudi letos vztraja 
v  tem  prvenstvu, je  v  prvem 
kolu svoje srečanje izgubila, 
v drugem  kolu je  bila prosta, 
v tre tjem  kolu pa je  slednjič

va rje  v šotorih  in  kam p pri
kolicah tistim , ki tega nimajo, 
bi bilo treba omogočiti. Na
kup kamp prikolic brez pod
vozja ni tako velika investici
ja , omogoča pa takojšnje le
tovanje.

Izgradnja popularnih viken- ■ 
dov bi bila lahko postopna. 
Na prim er organizacija, ki bi 
se odločila za lastno hišico, 
bi na tem zemljišču dobila 
določen prostor in tipski na
črt hišice te r nato sam a ali 
v okviru uprave centra pri
čela z gradnjo. Lahko pa bi 
hišico popolnoma izdelano in 
oprem ljeno od centra odkupi
la. S tem i hišicam i bi lastnik 
— organizacija sam a razpola
gala, edino odprodaja iz ZP 
ne bi bila možna.

Osnova za vse našteto bi 
bila sodobno oprem ljena ku
h inja z jedilnico kapacitete 
vsaj 300 obrokov naenkrat. 
Tudi m anjši bife ne bi smel 
m anjkati.

Pogoj za prijeten dopust so 
urejeni in številni športni 
objekti. Ce pričnem s kopa
liščem, ki je  pred vsemi, po
tem  naj poudarim , da skoraj 
iz vsake obale lahko narediš 
p rijetno  kopališče. Pozabiti 
ne smemo na malčke, ki brez 
mivke in lahkega dostopa v 
nizko vodo slabo preživijo od
merjene dneve letovanja s 
starši. Peščena plaža ali mivka

izvojevala zasluženo zmago 
nad šahisti K artonažne to 
varne, katero je  odpravila z 
rezultatom  3,5 : 2,5 točke.

Upamo, da bodo edini za
stopniki Iskre odslej imeli 
več uspeha in  se bodo v 
naslednjih kolih letošnjega 
moštvenega sindikalnega ša
hovskega prvenstva Ljubljane 
dobro odrezali tudi pro ti dru
gim tekmecem v III. ligi.

ni pogoj za izbiro lokacije, 
saj se da oboje pripeljati ali 
z drobilcem kam enja izdelati 
na mestu. Pripraviti je  po
trebno igrišče za odbojko in 
mali nogomet, za starejše do
pustnike pa balinišče. V po
kritem  pred vetrom  varova
nem prostoru  bi lahko posta
vili mize za namizni tenis, če  
bi bilo možno postaviti avto
m atsko kegljišče, potem  bi 
bila zabava zagotovljena tudi 
v prim eru slabega vrem ena in 
v večernih urah.

Glede na to, da je  tudi v 
Iskri nekaj lastnikov m otor
nih čolnov in jadrnic, bi za te 
zgradili pomol za privezova
nje in varovanje pred valovi; 
seveda bi si dopustnik lahko 
omislil tudi vožnjo ali smuča
nje s čolnom, ki bi bil last 
centra.

Naj končam z naštevanjem . 
Razprava in predlogi, ki bi po 
mojem  m nenju bili nujni, naj 
pokažejo kakšen center si že
limo in tudi kako bomo do 
njega prišli. Potrebno bo pol
no angažiranje vseh zaintere
siranih in vseh, ki za rekre
acijo m orajo in so dolžni 
skrbeti.

Na koncu še predlog — ka
ko zbrati del sredstev za pri
četek gradnje in  ureditev 
zemljišča. Odbor za izgradnjo 
naj v okviru našega podjetja  
razpiše posojilo za dobo 5 
let. Sredstva bi se vrnila po
sojilodajalcu v petih  obrokih 
in  to  ob priliki letovanja. Isto  
bi veljalo tudi za organizacije 
s tem, da bi naši člani zbrali 
precejšnjo vsoto denarja, saj 
je  to  za nas vse sm otrna na
ložba.

Za ureditev zemljišča t. j. 
plaže, poti, igrišč itd. pa  bi 
mladinska organizacija lahko 
organizirala brigado in tako 
bi mladina po svojih močeh 
pripomogla k čim prejšnji iz
gradnji.

Torej izdelajmo do potan
kosti načrt, nato pa po eta
pah postavimo nov »Center 
oddiha« ZP ISKRA.

Pavle Časar

Obsodba treh bivših članov 
delovne skupnosti Isikre Elek- 
trom ehanike Kranj, ki so bili 
za tatvino m ateriala, pred
vsem lakirane bakrene žice, 
obsojeni na Okrožnem sodi
šču kaže, da je  sodna zaščita 
družbenega prem oženja po
stala učinkovitejša in je  bilo 
tako v celoti potrjeno stali
šče, da im ajo člani delovne 
skupnosti dolžnost posebej 
varovati prem oženje in korist 
delovne organizacije, ne pa 
zlorabljati zaupanje, ki ga 
im ajo do n jih  sodelavci.

Pri obravnavanju različnih 
tatvin, podkupovanj in d ru  
gih kaznivih dejanj na škodo 
družbenega prem oženja opra
vičujejo nekateri posamezniki 
s tem, da je  škoda na račun 
družbenega prem oženja mini
malna, da je  m aterial raztre
sen po obratih , da ga nihče 
ne čuva in podobno, te r  zato 
odgovornost posameznika, če 
vzame v tovarni m aterial, ni 
tako velika kot če bi vzel so
delavcu. Pri tem  pa se pozab
lja, da je  družbeno premože
n je  manj zavarovano, vendar 
je dano v upravljanje, delav
cem, ki m orajo z odnosom 
do družbenih sredstev poka
zati svojo zrelost za upravlja
nje z družbenim premože
njem . Prav tako stališče je  
vodilo precej tovarn, med 
njim i tudi Elektromehaniko, 
da po koncu delovnih izmen 
ne pregledujejo delavcev. 
Opravijo se samo občasne 
kontrole posameznikov, ven
dar zelo poredkoma. Razum
ljivo je, da tako stanje 
nekateri izkoriščajo in posto
poma v m anjših količinah 
odnašajo iz tovarne predm ete 
m anjše vrednosti. Skupna 
vrednost tako odnešenega 
m ateriala ni majhna. V Elek- 
trom ehaniki menimo, da to 
znaša več milijonov starih  
din letno, saj se odnaša vse 
od pisarniških potrebščin do 
žarnic za novoletna drevesca. 
Največ škode napravijo tisti, 
k i se doma ukvarjajo  z de
javnostjo  takega značaja, da 
lahko pri tem uporabljajo 
tud i m ateriale in  usluge to
varne (npr. vijaki, m anjša 
orodja, itd.).

Zaradi vseh teh  dejanj po
sameznikov bo potrebno več 
ukrepov. Najvažnejši bo vse
kakor povečanje evidence po 
skladiščih in  odgovornost za 
škodo tistih , ki im ajo pri
m anjkljaje, zato ker zaupane 
sitvari niso dobro varovali. 
Potrebno bo pregledati, kdo

DOPISUJTE 
V I S KRO!

od delavcev, ki se doma 
ukvarjajo  s popoldansko 
obrtjo , lahko uporablja ma
terial in orodje tovarne ter 
kot nazadnje tudi povečati 
pogostnost pregledov ob iz. 
hodu, kršilce pa ostreje kaz. 
novati, da prejm ejo ustrezno 
kazen, obenem pa naj bodo 
kazni tudi preventivne mere 
za druge, ki se tudi ukvarja
jo  s tatvinam i.

Izvajanje teh ukrepov pa 
ni samo dolžnost pristojnih 
služb tovarne, am pak vseh 
članov delovne skupnosti, 
ker se tatvina družbenega 
prem oženja jem lje predvsem 
njim , in ker so ukrepi le ta
ko lahko uspešni. — lin.

ZAHVALA
Ob sm rti mojo drage mame 

IVANKE PETERNELJ 
se zahvaljujem samouprav
nim organom za venec, sode
lavcem v obratu  »Števci« 
K ranj iskrena hvala za izraze 
sožalja, venec, denarno po
moč in sprem stvo na njeni 
zadnji poti.

H enrik Peternelj

ZAHVALA
Ob sm rti mojega očeta

ALOJZA KRIŽAJA
se iskreno zahvaljujem vsem 
sodelavcem v obratu  STIKA
LA za sožalje in poklonjeni 
venec.

H čerka Francka Rehbergaf

ZAHVALA
Ob nenadni in prerani izgu

bi našega dragega moža in 
očeta

IVANA JALOVCA
se iskreno zahvaljujemo so
delavcem in sodelavkam mon
taže kinoakustike, obrata 
EMI in obrata ATN za poklo
njene vence, denarno pomoč, 
izraze sožalja in spremstvo 
na njegovi zadnji poti. Enako 
se zahvaljujem o sindikatu 
kranjske tovarne za denarno 
pomoč.

žena Justina te r sinova 
Boris in Iztok

I S K R A -  glasilo delovne
ga kolektiva ZP Iskra Kranj, 
industrije za elektromehaniko, 
telekomunikacije, elektroniko 
in avtom atiko — Urejuje 
uredniški odbor — Glavni 
urednik: Pavel G antar — 9, 
govorni urednik: Janez Sil? 
— Izhaja tedensko — Rokopi
sov ne vračamo — Naslov 
uredništva: ISKRA Kranj,
Savska loka 4, telefon 22-221, 
int. 333 — Tisk in  klišejij 
»CP Gorenjski tisk* Kranj

V zasluženi pokoj je odšla tov. M arija Cimprič, ki se sodelavcem na traku ATA obrata ATN 
v kranjski tovarni iskreno zahvaljuje za prejeta  darila in dobre želje, obenem pa jim  želi še 
mnogo uspehov pri njihovem nadaljnjem  delu

Prva zmaga šahistov  
tovarne »Aparati«


